

ဘဏ္ဍာရေးနှင့်အခွန်တော်ဌာန။
၁၉၄၂ ခုနှစ်၊ အမြတ်တော်ခွန်တချက်လွှတ်ဥပဒေ။
၁၉၄၂ ခုနှစ်၊ တချက်လွှတ်ဥပဒေ အမှတ်စဉ် ၅။

စိုက်ပျိုးရေးမှရရှိသော ဝင်ငွေမှတစ်ပါး၊ အခြားငွေဝင်လမ်းများမှရရှိသော ဝင်ငွေများ အပေါ်တွင်
အမြတ်တော်ခွန်စည်းကြပ်ကောက်ခံရန် တချက်လွှတ်ဥပဒေ။

စိုက်ပျိုးရေးမှ ရရှိသောဝင်ငွေမှတစ်ပါး၊ အခြားငွေဝင်လမ်းများမှ ရရှိသော ဝင်ငွေများအပေါ်တွင်၊ အမြတ်တော်ခွန် စည်းကြပ်ကောက်ခံရန်အလို့ငှါ အစိုးရကချက်ခြင်းအရေးယူရန် လိုအပ်သည်ဖြစ် ၍၊ ဗမာနိုင်ငံတော်အတွင်းရှိ နိပွန်အရှင် ဧကရာဇ်မင်းမြတ် တပ်မတော်သေနာပတိကြီး၏ ခွင့်ပြုချက် အရ၊ အစိုးရဝန်ကြီးချုပ်က အောက်ပါတချက်လွှတ်ဥပဒေကို ထုတ်ပြန်ကျေညာလိုက်သည်။

အမည်၊ တည်ရာနယ်အဝှမ်းနှင့် စတင်သည့်နေ့ရက်။

၁။ ။ (၁) ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေကို၊ **၁၉၄၂ ခုနှစ်၊ ဗမာနိုင်ငံတော် အမြတ်တော်ခွန်တချက်လွှတ်ဥပဒေ**ဟု ခေါ်တွင်စေရမည်။

(၂) ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေမှာ၊ ဗမာနိုင်ငံတော်တဝှမ်းလုံးနှင့် သက်ဆိုင်ရမည်။

(၃) ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေချက်ခြင်းအတည်ဖြစ်စေရမည်။

အဓိပ္ပါယ်ဆိုလိုချက်များ။

၂။ ။ ဤတချက်လွှတ် ဥပဒေတွင်ပါဝင်သော အကြောင်းအရာ၌ဖြစ်စေ၊ ရှေ့နောက်။ စကားအစီအစဉ်၌ ဖြစ်စေ၊

အဓိပ္ပါယ်ဆန့်ကျင်ကွဲလွဲသည့်အချက်တစ်ခုတရာမပါမရှိလျှင်၊

(၁) “စိုက်ပျိုးရေးလုပ်ငန်းမှရရှိသောဝင်ငွေ” ဆိုသည်မှာ-

(က) စိုက်ပျိုးရေး လုပ်ငန်းများအတွက် အသုံးပြုသော ဗမာနိုင်ငံတော်အတွင်း၊ အစိုးရမြေခွန်စည်းကြပ် ခြင်းခံရသော မြေသော်ငှား၊ သို့မဟုတ် အစိုးရကဖြစ်စေ၊ အစိုးရက အာဏာလွှဲအပ်ထားသော တစ်စုတစ်ခု သောအဖွဲ့၊ သို့မဟုတ် ပုဂ္ဂိုလ်များကဖြစ်စေ၊ ဒေသန္တရနန်းစည်းကြပ်ကောက်ခံခြင်းခံရသော မြေမှရရှိသော အခအခွန်။

(ခ) (၁) အထက်တွင်ဖော် ပြုပြီးသော မြေမျိုးမှ စိုက်ပျိုးခြင်းဖြင့်ရရှိသောဝင်ငွေ။ သို့မဟုတ်၊

(၂) အထက်တွင် ဖော် ပြုပြီးသောမြေမျိုးမှ လယ်သမားကဖြစ်စေ၊ သီးထောက်ခရရှိသောသူကဖြစ်စေ၊

မိမိတို့စိုက်ပျိုးသော၊ သို့မဟုတ် ရရှိသောကောက်ပဲအသီးအနှံများကို ရောင်းချနိုင်သောအခြေသို့ရောက် အောင်၊ သာမန်ဆောင်ရွက်လေ့ရှိသော နည်းလမ်းတစ်ခုဖြင့် ပြုလုပ်၍ရရှိသောဝင်ငွေ။ သို့မဟုတ်၊

(၃) အထက်တွင်ဖော် ပြုပြီးသော မြေမျိုးမှ လယ်သမားကဖြစ်စေ၊ သီးထောက်ခရရှိသူကဖြစ်စေ၊ မိမိတို့

စိုက်ပျိုးသော၊ သို့မဟုတ် ရရှိသောကောက်ပဲအသီးအနှံတို့ကို၊ အပိုဒ်ခွဲ (၂) တွင်ဖော် ပြုခဲ့သော ဆောင်ရွက် ချက်တို့မှတစ်ပါး၊ အခြားဆောင်ရွက်ချက်တစ်ခုတရာကို မပြုလုပ်ဘဲရောင်းချခြင်းဖြင့် ရရှိသောဝင်ငွေ။

(ဂ) အထက်တွင်ဖော်ပြပြီးဖြစ်သော မြေမျိုးအပေါ်မှအခ၊ သို့မဟုတ် အခွန်ရရှိသူ ပိုင်ဆိုင်၍နေထိုင်သော အဆောက်အဦး တခုခုမှဖြစ်စေ၊ အပိုဒ် (ခ) အပိုဒ်ခွဲ (၂) နှင့် (၃) တို့တွင်ဖော်ပြခဲ့သော ဆောင်ရွက်ချက် တစုံတခုဖြင့်ပြုလုပ်သော မြေမှဝင်ငွေ၊ သို့မဟုတ် ၎င်းမြေမှထွက်သော ကောက်ပဲအသီးအနှံများကို၊ ရောင်းချခြင်းဖြင့်ရရှိသောဝင်ငွေတို့ကို၊ ခံစားသူလယ်သမား၊ သို့မဟုတ် သီးထောက်ခရရှိသူနေထိုင်သော အဆောက်အဦးမှဝင်ငွေ။

သို့ရာတွင် ဖော်ပြရာပါ အဆောက်အဦးသည်၊ အထက်ပါမြေ၏အပေါ်၊ သို့မဟုတ် အနီးအနားတွင်တည်ရှိ၍၊ အခ၊ သို့မဟုတ် အခွန်ရရှိသောသူအားဖြစ်စေ၊ လယ်သမားတဖြစ်စေ၊ သီးထောက်ခရရှိသူကဖြစ်စေ၊ ထိုဖော်ပြရာပါ မြေနှင့်ပတ်သက်မှုကြောင့် နေထိုင်ရန်အိမ်အတွက်ဖြစ်စေ၊ ကျိုကျအတွက်ဖြစ်စေ၊ အခြား အပြင်အိမ်အတွက်ဖြစ်စေ၊ အလိုရှိအပ်သော အဆောက်အဦးဖြစ်ရမည်။

(၂) “အခွန်ထမ်း” ဆိုသည်မှာ၊ အမြတ်တော်ခွန်ပေးရမည်ဖြစ်သော ပုဂ္ဂိုလ်ကို ဆိုလိုသည်။

(၃) “ပုဂ္ဂိုလ်” ဆိုသည်တွင်၊ အစုစပ်တဖွဲ့၊ ကုမ္ပဏီတခု၊ အိုးအိမ်ပစ္စည်းမကွဲနေထိုင်သည့် အိမ်ထောင် သားတစုလည်းပါဝင်သည်။

(၄) “အစုစပ်အဖွဲ့” ဆိုသည်မှာ၊ အရောင်းအဝယ်ကုန်သွယ်မှုမှရရှိသော အမြတ်ငွေကို၊ ခွဲဝေ၍ယူရန် သဘောတူပြီးဖြစ်သော လူတစုကိုဆိုလိုသည်။

(၅) “ကုမ္ပဏီ” ဆိုသည်မှာ၊ ဥပဒေအရ ဖွဲ့စည်းထားသည်ဖြစ်စေ၊ မဖွဲ့စည်းဘဲထားသည်ဖြစ်စေ၊ ထိုပြင် အလုပ်ဌာနချုပ်သည်၊ ဗမာနိုင်ငံတော်အတွင်း၌ရှိသည်ဖြစ်စေ၊ မရှိသည်ဖြစ်စေ ဗမာနိုင်ငံတော်အတွင်း၌ အရောင်းအဝယ်ကုန်သွယ်မှုတခုခုကို၊ လုပ်ကိုင်နေသော အသင်းကိုဆိုလိုသည်။ ထိုအသင်း၏ရင်းနှီး သည့်ပစ္စည်း၊ သို့မဟုတ် ရန်ပုံငွေများကို၊ အစုစပ်ရှယ်ယာ ခွဲဝေထားရမည့်အပြင်၊ ပြောင်းလွှဲပေးနိုင် ခြင်းဖြစ် ရမည်။

(၆) “အရောင်းအဝယ်ကုန်သွယ်မှု” ဆိုသည်မှာ၊ ကုန်သွယ်ခြင်း၊ ကူးသန်းကုန်သွယ်ခြင်း၊ သို့မဟုတ် ကုန်ပစ္စည်းပြုလုပ်ခြင်း၊ သို့တည်းမဟုတ် ၎င်းတို့၏သဘောသက်ရောက်သော စွန့်စားကြံစည်မှုသော် ၎င်း၊ ရောင်းဝယ်မှုများသော်၎င်းပါဝင်သည်။

(၇) “ပြဋ္ဌာန်းသည်”ဆိုသည်မှာ၊ ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေအရ၊ နည်းဥပဒေအားဖြင့်ပြဋ္ဌာန်းခြင်းကိုဆိုလို သည်။

(၈) “ယမန်နှစ်” ဆိုသည်မှာ၊ အမြတ်တော်ခွန်စည်းကြပ်ရမည်ဖြစ်သောနှစ်မတိုင်မှီ မတ်လ ၃၁ ရက် နေ့မှအဆုံးသတ်သော ၁၂ လကိုဆိုလိုသည်။ သို့မဟုတ် အခွန်ထမ်းတဦးတယောက်သည်၊ ဆိုခဲ့သော ၁၂ လအတွင်း၊ မတ်လ ၃၁ ရက်နေ့မှအပ၊ အခြားတနေ့နေ့၌ နှစ်ဆုံးအမှတ်ပြု၍၊ မိမိစာရင်းများကို ချုပ်ခဲ့ သော်၎င်း၊ အခွန်ထမ်းအလိုရှိကမိမိ၏စာရင်းချုပ်သောနှစ်ကိုဆိုလိုသည်။

(၉) ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေ၌ ဖော်ပြသောနေ့စွဲဆိုသည်မှာ၊ ဂရီဂေါ် ရီယန်ပြက္ခဒိန်အရ၊ ရေတွက်အပ် သောနေ့စွဲကို ဆိုလိုသည်။

(၁၀) “အခွန်စည်းကြပ်အပ်သောဝင်ငွေ” ဆိုသည်မှာ ပုဒ်မ ၆ ရှိခေါင်းစဉ်အသီးသီး၌ဖော်ပြထားသော ပြဋ္ဌာန်းချက်အရ၊ အခွန်စည်းကြပ်နိုင်သော အခွန်ထမ်း၏ စုစုပေါင်းဝင်ငွေကို ဆိုလိုသည်။

(၁၁) “ပြည်သူ့ဝန်ထမ်း” ဆိုသည်မှာ ရာဇသတ်ကိုးစဉ် ဖော်ပြထားသော အဓိပ္ပါယ်နှင့် ညီညွတ်သော သူများကိုဆိုလိုသည်။ ထို့ပြင် ဒေသန္တရဆိုင်ရာ အဖွဲ့အစည်းပိုင်ကဖြစ်စေ၊ မီးရထားအုပ်ချုပ်ရေးဆိုင်ရာ အဖွဲ့ကဖြစ်စေ၊ ခန့်ထားသောမူတမ်းရာထမ်းတို့ကိုလည်းပါဝင်သည်။

အခန်း ၁။

အမြတ်တော်ခွန်စည်းကြပ်ခြင်း။

အမြတ်တော်ခွန်စည်းကြပ်ခြင်း။

၃။ ။ (၁) ဗမာနိုင်ငံတော်၌ဖြစ်ထွန်းသော၊ ပေါ်ပေါက်သော၊ ရရှိသော၊ သို့မဟုတ် ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေ တွင် ပါဝင်သောပြဋ္ဌာန်းချက်များအရ၊ ဗမာနိုင်ငံတော်၌ဖြစ်ထွန်းသည်၊ ပေါ်ပေါက်သည်၊ ရရှိသည်ဟု ယူဆအပ်သောပုဂ္ဂိုလ်တိုင်း၏ဝင်ငွေ။ သို့မဟုတ် အမြတ်အစွန်းငွေနှင့်စပ်လျဉ်း၍၊ ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေ တွင်ပါဝင်သော ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့် လျော်ညီစွာအမြတ်တော်ခွန်ကို၊ ၁၉၄၂ ခု၊ ဧပြီလ ၁ ရက်နေ့ကအစ ပြု၍စည်းကြပ်ရမည်။ ၎င်းအမြတ်တော်ခွန်ကို ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေပူးတွဲပါ စာရင်း၌ဖော်ပြထားသော နှုံး၊ သို့မဟုတ် နှုံးများအရ တွက်ယူရမည်။

(၂) ဗမာနိုင်ငံတော်အတွင်းနေထိုင်သော ပုဂ္ဂိုလ်တိုင်းတယောက်အား၊ ဗမာနိုင်ငံတော်အပ၌ ဖြစ်ထွန်းပေါ်ပေါက်လာသည့်ဝင်ငွေ၊ သို့မဟုတ် အမြတ်အစွန်းငွေများကို၊ ဗမာနိုင်ငံတော်အတွင်း၌ရရှိခဲ့သော်၊ သို့မဟုတ် ယူလာခဲ့သော်၊ ထိုဝင်ငွေအမြတ်အစွန်းငွေများသည်၊ ဗမာနိုင်ငံတော်အတွင်း၌ ဖြစ်ထွန်းပေါ်ပေါက်သည်ဟု ယူဆရမည်။ ထိုငွေ၊ သို့မဟုတ် အမြတ်အစွန်းငွေသည်၊ ယူသွင်းလာသောနှစ်အတွင်း၌ မဖြစ်ထွန်းမပေါ်ပေါက်သော်လည်းရရှိသော၊ သို့မဟုတ် ယူသွင်းလာသော နှစ်ကဝင်ငွေ၊ သို့မဟုတ် အမြတ်အစွန်းငွေဖြစ်သည်ဟု ယူဆရမည်။

ရှင်းလင်းချက်။ ။ ဗမာနိုင်ငံတော်အပ၌ဖြစ်ထွန်းပေါ်ပေါက်သောဝင်ငွေ၊ သို့မဟုတ် အမြတ်အစွန်းငွေကို

ဗမာနိုင်ငံတော်အတွင်းရှိ လက်ကျန်စာရင်းတွင် ဖော်ပြရေးသွင်းထားရုံမျှနှင့်၎င်းဝင်ငွေ၊ သို့မဟုတ် အမြတ်အစွန်းငွေကို ဤပုဒ်မခွဲ၏သဘောအရ ဗမာနိုင်ငံတော်၌ရခဲ့သည်၊ ယူခဲ့သည်ဟု မယူဆနိုင်။

လွတ်ကင်းချက်။

၄။ ။ (၁) ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေသည် အောက်ပါဝင်ငွေမျိုးတို့နှင့် မသက်ဆိုင်ချေ။

(က) သာသနာရေး၊ သို့မဟုတ် ကုသိုလ်ရေးအတွက်သုံးစွဲရန် လုံးဝထိမ်းသိမ်းထားသော၊ သို့မဟုတ် အခြားဥပဒေအရသိမ်းပိုက်ထားသောပစ္စည်းမှရရှိသောဝင်ငွေ၊ ထိုပြင်သာသနာရေး၊ သို့မဟုတ် ကုသိုလ်ရေးအတွက်ပစ္စည်း၏တစိတ်တဒေသကို အထက်နည်းအတိုင်း ထိမ်းသိမ်းထားပါမူ၊ ယင်းကဲ့သို့သုံးသည့်၊ သို့မဟုတ် သုံးရန်သီးသန့်ထားသောဝင်ငွေ။

(ခ) သာသနာရေးအတွက်၊ သို့မဟုတ် ကုသိုလ်ရေးအတွက်သာသုံးစွဲရန် ရည်ရွယ်၍မိမိတို့သဘော
အလျောက်သဒ္ဒါကြည်ဖြူစွာ လှူဒါန်းကြသဖြင့်ရရှိသော သာသနာရေးအသင်း၊ သို့မဟုတ် ကုသိုလ်ရေး
အသင်း၏ဝင်ငွေ။

(ဂ) ဒေသန္တရဆိုင်ရာအဖွဲ့များ၏ဝင်ငွေ။

(ဃ) အလုပ်ဝတ္တရားကို ဆောင်ရွက်ရာတွင်လုံးဝ၊ သို့မဟုတ်၊ လိုအပ်သည့်အတိုင်းကုန်ကျအပ်သော
ကုန်ကျစရိတ်အတွက် သီးခြားသတ်မှတ်ပေးအပ်သော အထူးစရိတ်၊ အကျိုးခံစားခွင့်၊ သို့မဟုတ် ရသင့်ရ
ထိုက်ခွင့်တို့၏ တန်ဖိုးငွေ။

(င) စိုက်ပျိုးရေးလုပ်ငန်းမှ ရရှိသောဝင်ငွေ။

(စ) ယခုအခိုက်အတန့်အတွင်း ဂျပန်လူမျိုးနှင့်ဥပဒေအရ ဂျပန်လူမျိုးဟု ပြဋ္ဌာန်းထားသောပုဂ္ဂိုလ်များ။

ဤပုဒ်မခွဲတွင် “ကုသိုလ်ရေး” ဟုဆိုရာ၌၊ လူဆင်းရဲတို့ သက်သာချောင်ချိရန် မစရေး၊ ပညာရေး၊ ကျန်းမာရေးအတွက်၊
ကူညီမှု၊ အများပြည်သူ၏ အကျိုးစီးပွားတိုးတက်ရေးအတွက် ကူညီမှုတို့လည်း ပါဝင်သည်။

(၂) အစိုးရသည်အမိန့်တော်ပြန်တမ်းခြင်းဖြင့်၊ လူဦးရေ၏လူတန်းတစား၊ သို့မဟုတ် သီးခြားသောလူ စု၊ သို့မဟုတ်
သတ်မှတ်ထားသောရပ်ကွက်၌နေထိုင်သောသူတို့၏ ဝင်ငွေအားလုံး၊ သို့မဟုတ် တချို့တ ဝက်ကို၊
အမြတ်တော်ခွန်လွတ်ကင်းခွင့်ပေးနိုင်သည်။ ထိုနည်းတူစွာ အမိန့်တော်ပြန်တမ်းဖြင့် အမြတ်
တော်ခွန်လွတ်ကင်းခွင့်ကို ရုပ်သိမ်းနိုင်သည်။

အခန်း ၂။

အမြတ်တော်ခွန်အရာရှိများ။

အမြတ်တော်ခွန်အရာရှိများ။

၅။ ။ ဤတချက်လွှတ် ဥပဒေအတွက် အမြတ်တော်ခွန်အရာရှိများကို အောက်ပါအတိုင်းထားရှိရမည်-

- (က) အမြတ်တော်ခွန်၊ ညွှန်ကြားရေးဝန်။
- (ခ) အမြတ်တော်ခွန်၊ ဒုတိယညွှန်ကြားရေးဝန်။
- (ဂ) အမြတ်တော်ခွန်၊ ဝန်ထောက်များနှင့်
- (ဃ) ဤတချက်လွှတ် ဥပဒေအတွက် အစိုးရကခန့်ထားသော အခြားအရာရှိများ။

အခန်း ၃။

ဤတချက်လွှတ် ဥပဒေနှင့်သက်ဆိုင်သောဝင်ငွေခေါင်းစဉ်များ။

၆။ ။ ဤတချက်လွှတ် ဥပဒေအရ၊ အခြားနည်းဖြင့်၊ ပြဋ္ဌာန်းထားခြင်းမပြုလျှင် အောက်ပါခေါင်းစဉ် များ၌ ပါဝင်သော၊
ဝင်ငွေနှင့်အမြတ်အစွန်းငွေများကို နောက်တွင်ဖော် ပြထားသည့်နည်းအတိုင်း၊ အမြတ် တော်ခွန်စည်းကြပ်ရမည်။
ခေါင်းစဉ်များကား-

(က) လစာငွေများ။

(ခ) အဆောက်အဦး။

(ဂ) အရောင်းအဝယ်ကုန်သွယ်မှု။

(ဃ) အသက်မွေးဝမ်းကျောင်း ပညာဖြင့်ရင်းနှီး၍ ရသောအခဝင်ငွေ။

(င) အခြားငွေဝင်လမ်းများ။

လစာငွေများ။

၇။ ။ အစိုးရကဖြစ်စေ၊ အစိုးရကိုယ်စားကဖြစ်စေ၊ ဒေသန္တရဆိုင်ရာအဖွဲ့တခုကဖြစ်စေ၊ ကုမ္ပဏီတခုက ဖြစ်စေ၊ အခြားပြည်သူ့အဖွဲ့၊ သို့မဟုတ် အသင်းတခုခုကဖြစ်စေ၊ ကိုယ်ပိုင်အလုပ်ကို လုပ်ကိုင်သော အလုပ်ရှင်၊ သို့မဟုတ် အလုပ်ရှင်၏ ကိုယ်စားတဦးတယောက်ကဖြစ်စေ၊ ပေးသောလစာငွေ၊ သို့မဟုတ် နေ့စာငွေများကို၎င်း၊ ထိုလစာငွေ၊ နေ့စာငွေများအစား၊ သို့မဟုတ် ထိုလစာငွေ၊ နေ့စာငွေများအပြင်၊ နောက်ထပ်ပေးသော လစာငွေ၊ နေ့စာငွေ၊ နှစ်စာငွေ၊ အငြိမ်းစားငွေ၊ ဆုငွေ၊ အခငွေ၊ အကောက်အစား၊ ရာထူးနှင့်ပတ်သက်၍ ရသင့်ရထိုက်သောငွေ၊ အမြတ်ငွေများကို၎င်း၊ ရရှိသောအခွန်ထမ်းတဦးတယောက်သည်၊ အထက်ဖော်ပြထားသည့် ဝင်ငွေအသီးသီးအတွက်၊ “လစာငွေများ” ခေါင်းစဉ်အောက်၌ စည်းကြပ်ခံ၍ အခွန်ထမ်းရမည်။

အဆောက်အဦး။

၈။ ။ (၁) အခွန်ထမ်းသည် မိမိအရောင်းအဝယ်ကုန်သွယ်မှုအတွက် အသုံးပြုသောအဆောက်အဦး၏ အစိတ်အပိုင်းမှတစ်ပါး၊ ၎င်းပိုင်အဆောက်အဦးများ၊ သို့မဟုတ် တွဲစပ်လျက်နေသော မြေများ၏မှန်ကန် သောနှစ်စဉ်ငါးခတန်ဘိုးအပေါ်တွင်၊ အောက်ပါသက်သာချက်များကို ပေးထားသဖြင့်၊ “အဆောက်အ ဦး” ခေါင်းစဉ်အောက်၌ စည်းကြပ်ခံ၍၊

အခွန်တော်ထမ်းရမည်-

(က) ပိုင်ရှင်က အဆောက်အဦးကို ကိုယ်ပိုင်အသုံးပြုလျက်နေသည်ဖြစ်စေ၊ သို့မဟုတ် ထိုအဆောက်အ ဦးကို ငှားထား၍၊ ပိုင်ရှင်ကပင်ပြင်ဆင်ရသော စရိတ်အတွက် အကုန်အကျခံသည်ဖြစ်စေ၊ အထက်ကဆိုခဲ့ သည့်မှန်ကန်သောနှစ်စဉ်ငါးခတန်ဘိုး၏ ခြောက်ပုံတပုံနှင့် ညီမျှသောငွေ။

(ခ) အဆောက်အဦးကို ထိခိုက်ပျက်စီးစေမည့် ဘေးအတွက်၊ အာမခံထားရာ၌ပေးသွင်းရသော နှစ်စဉ် ကြေး။

(ဂ) အဆောက်အဦးကို ပေါင်ထားသောအခါ၊ သို့မဟုတ် အခြားသောနည်းဖြင့် အပ်နှံထားသောအခါ၊ ထို ကဲ့သို့ပေါင်ထားသောကြောင့်၊ သို့မဟုတ် အပ်နှံထားသောကြောင့်ဖြစ်ပေါ်လာသောအတိုးငွေ။ အဆောက် အဦးအတွက်မြေငှားခပေး၍ ထားသောအခါ ပေးရသောထိုမြေငှားခ။ ထိုပြင်အဆောက်အဦးကို ချေးငှား သောငွေဖြင့်ဝယ်ယူထားလျှင်၊ ထိုငွေရင်းအပေါ်မှာပေးရသောအတိုးငွေ။ ထိုအတိုးငွေမှာ အဆောက်အဦး အတွက်သီးသန့်ရာထားရန်မလို။

(ဃ) အဆောက်အဦးနှင့်ပတ်သက်၍ မြေခွန်အတွက်ပေးရသောငွေ။

(င) အဆောက်အဦးကို အသုံးမပြုဘဲ အလွတ်ထားသောအခါ၊ ၎င်းအကြောင်းနှင့်စပ်လျဉ်းသော အခြေ အနေကိုထောက်၍ အမြတ်တော်ခွန်ဝန်ထောက်က စဉ်းစားဆုံးဖြတ်သောငွေ။

သို့ရာတွင်၊ ဤပုဒ်မခွဲ အောက်၌ဖော်ပြထားသော သက်သာချက်များ၏ အစုစုပေါင်းငွေသည် နှစ်စဉ်ငါးခ တန်ဘိုးထက် ဘယ်နည်းနှင့်မျှ မကျော်လွန်စေရ။

(၂) ဤပုဒ်မအတွက် “နှစ်စဉ်ငါးခတန်ဘိုး” ဟူသောစကားအဓိပ္ပါယ်မှာ၊ နှစ်စဉ်နှစ်တိုင်း အဆောက်အဦးကိုအငါးချသဖြင့် ရရှိမည်ဟုမျှော်လင့်အပ်သောငွေကို ဆိုလိုသည်။

သို့ရာတွင် ပိုင်ရှင်သည် အဆောက်အဦးကို မိမိ၏နေအိမ်အဖြစ်ဖြင့် အသုံးပြုခဲ့သော်၊ ဤပုဒ်မအတွက် အထက်ပါမျှော်လင့်အပ်သောငွေကို၊ ပိုင်ရှင်၏အမြတ်တော်ခွန်စည်းကြပ်အပ်သော ဝင်ငွေရာခိုင်နှုန်း တဆယ်ထက်မပိုရဟု ယူဆရမည်။

အရောင်းအဝယ်ကုန်သွယ်မှု။

၉။ ။ (၁) အခွန်ထမ်းတဦးလုပ်ကိုင်နေသော အရောင်းအဝယ်ကုန်သွယ်မှုမှရရှိအပ်သောဝင်ငွေ၊ သို့မဟုတ် အမြတ်အစွန်းငွေများကို “အရောင်းအဝယ်ကုန်သွယ်မှု” ခေါင်းစဉ်အောက်၌ စည်းကြပ်ခံ၍ အခွန်ထမ်းရမည်။

(၂) ၎င်းဝင်ငွေ၊ သို့မဟုတ် အမြတ်အစွန်းငွေများကို တွက်ချက်ရာ၌၊ အောက်ပါသက်သာချက်များကို ပေးရမည်-

(က) ၎င်းဝင်ငွေ၊ သို့မဟုတ် အမြတ်အစွန်းငွေများကို ရရှိရန်အတွက်သာ လုံးဝကုန်ကျခံသောစရိတ်။ သို့သော် ထိုကုန်ကျခံသော စရိတ်သည်၊ မတည်စရိတ်မျိုးမဖြစ်စေရ။

(ခ) အခွန်ထမ်း၏ အဆောက်အဦး၊ စက်၊ စက်ကိရိယာ၊ သို့မဟုတ် ပရိဘောဂတို့တန်ဘိုးယုတ်လျော့သည့်ကိစ္စနှင့်စပ်လျဉ်းလျှင်၊ အခြေအနေအမျိုးအစားကို လိုက်၍၊ မူလတန်ဘိုးပေါ်၌ သတ်မှတ်အပ်သော ရာခိုင်နှုန်းတခုနှင့် ညီမျှသောငွေ။

အသက်မွေးဝမ်းကျောင်းပညာဖြင့် ရင်းနှီး၍ရသောအခများ။

၁၀။ ။ (၁) အသက်မွေးဝမ်းကျောင်းပညာဖြင့် ရင်းနှီး၍ရသောငွေ၊ သို့မဟုတ် အမြတ်အစွန်းငွေများကို “အသက်မွေးဝမ်းကျောင်းပညာဖြင့် ရင်းနှီး၍ရသောအခ” ခေါင်းစဉ်အောက်၌ စည်းကြပ်ခံ၍ အခွန်ထမ်းရမည်။

(၂) ၎င်းဝင်ငွေ၊ သို့မဟုတ် အမြတ်အစွန်းငွေများကို တွက်ချက်ရာ၌၊ အောက်ပါသက်သာချက်များကို ပေးရမည်-

(က) အသက်မွေးဝမ်းကျောင်းပညာဖြင့် ရင်းနှီး၍လုပ်ရသော အလုပ်အတွက်၊ လုံးဝကုန်ကျသောစရိတ်၊ ထိုကုန်ကျစရိတ်သည်၊ မတည်စရိတ်မျိုးမဖြစ်စေရ။ ထိုပြင်အခွန်ထမ်း၏ ကိုယ်ရေးကိစ္စအတွက် ကုန်ကျသောစရိတ်မျိုးလည်း မဖြစ်စေရ။

(ခ) အခွန်ထမ်း၏ ပစ္စည်းဖြစ်သော အဆောက်အဦး၊ စက်၊ စက်ကိရိယာ၊ ပစ္စည်းကိရိယာ၊ တန်ဆာပ လာ၊ ပရိဘောဂတို့၏ တန်ဘိုးယုတ်လျော့သော ကိစ္စနှင့်စပ်လျဉ်းလာလျှင်၊ ပုဒ်မ ၉၊ ပုဒ်မခွဲ (၂) ၌ပါဝင်သော အပိုဒ် (ခ) ၌ဖော်ပြထားသောခွင့်လွှတ်ချက်များ။

အခြားငွေဝင်လမ်းများ။

၁၁။ ။ (၁) ရှေးကဖော်ပြခဲ့ပြီးသော ခေါင်းစဉ်များ၌ မပါမရှိခဲ့သော်၊ ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေနှင့် သက်ဆိုင်သောငွေဝင်လမ်း အမျိုးမျိုးမှရရှိအပ်သောဝင်ငွေ၊ သို့မဟုတ် အမြတ်အစွန်းငွေများကို “အခြားငွေဝင်လမ်းများ” ခေါင်းစဉ်အောက်၌ စည်းကြပ်ခံ၍ အခွန်ထမ်းရမည်။

ရှင်းလင်းချက်။ ။ ဗမာနိုင်ငံတော်အတွင်း၌ ရရှိသည်၊ ပေါ်ထွက်သည်၊ ဖြစ်ထွန်းသည်၊ သို့မဟုတ် ဗမာ နိုင်ငံတော်အတွင်း၌ ရရှိသည်၊ ပေါ်ထွက်သည်၊ ဖြစ်ထွန်းသည်ဟု ယူဆအပ်သောဝင်ငွေ၊ သို့မဟုတ် အမြတ်အစွန်းငွေမှ ရရှိသောအခွန်ထမ်းတဦး၏ ဝေပုံစုသည် “အခြားငွေဝင်လမ်းများ” ခေါင်းစဉ် အောက်၌မပါမဝင်ချေ။

(၂) ၎င်းဝင်ငွေ၊ သို့မဟုတ် အမြတ်အစွန်းငွေများကို တွက်ချက်ရာ၌ ထိုဝင်ငွေ၊ သို့မဟုတ် အမြတ်အစွန်း ငွေများကို ရရှိရန်အတွက်သာ လုံးဝကုန်ကျခံသော စရိတ်ကိုခန့်မှန်းရမည်။ (ထိုကုန်ကျစရိတ်သည်၊ မတည် စရိတ်မျိုးမဖြစ်စေရ။) သို့ရာတွင် အခွန်ထမ်း၏ ကိုယ်ရေးကိစ္စအတွက် ကုန်ကျသောစရိတ်အတွက်ခန့်မှန်းခြင်းမပြုရ။

ဝင်ငွေကန့်သတ်ချက်အဆင့်အတန်းတခုထက်အနည်းငယ် အစွန်းထွက်နေသောအခါ၊ အခွန်ကို လျှော့ပေါ့ရန်။

၁၂။ ။ အခွန်ထမ်းတဦး၏ စည်းကြပ်အပ်သောဝင်ငွေသည်၊ ကန့်သတ်ချက်အဆင့်အတန်းတခုသို့ရောက် သောကြောင့်၊ သို့မဟုတ် ကျော်လွန်သောကြောင့်၊ ထိုအခွန်ထမ်းမှာ အမြတ်တော်ခွန်ကို ပေးရမည်ဖြစ်စေ၊ သို့မဟုတ် မြင့်သောနှုန်းထားဖြင့် အမြတ်တော်ခွန် ပေးရမည်ဖြစ်စေ၊ ၎င်းထမ်းဆောင်ရမည်ဖြစ်သော အမြတ်တော်ခွန်ကို လိုအပ်သည်ရှိသော်၊ အောက်ဖော်ပြပါငွေအစုစုပေါင်းကို မကျော်လွန်ရအောင် လျှော့ချ ရမည်-

(က) ထိုအခွန်ထမ်း၏ ဝင်ငွေအစုစုပေါင်းသည်၊ ကန့်သတ်ထားသည်ထက်ငွေတကျပ်လျှော့နေခဲ့သော်၊

၎င်းကပေးရန်ဖြစ်သောအခွန်ငွေ။ ထိုပြင်

(ခ) အထက်ဖော်ပြပါငွေထက်အခွန်ထမ်း၏ အစုစုပေါင်းဝင်ငွေကပိုသောငွေ။

အခန်း ၄။

နှုတ်ယူခြင်းနှင့်စည်းကြပ်ခြင်း။

အရင်းအမြစ်မှနှုတ်ယူ၍ထုတ်ပေးခြင်း။

၁၃။ ။ (၁) လစာငွေဟူသော ခေါင်းစဉ်အရ၊ အခွန်စည်းကြပ်ကောက်ခံအပ်သောဝင်ငွေကိုထုတ်ပေးရန် တာဝန်ရှိသောသူသည်၊ ထိုဝင်ငွေကို ထုတ်ပေးသောအခါ၊ အခွန်ထမ်း၏ ခန့်မှန်းခြေဝင်ငွေအပေါ်၌နှုန်း ထားအတိုင်းစည်းကြပ်အပ်သော အမြတ်တော်ခွန်ကို နှုတ်ယူထားရမည်။

သို့ရာတွင်ဝင်ငွေထုတ်ပေးသော ထိုပုဂ္ဂိုလ်သည်၊ အမြတ်တော်ခွန်ကို နှုတ်ယူသောအခါ၊ ယခင်နှုတ်ယူ ထားခြင်းနှင့်ပတ်သက်၍၊ အပိုအလိုအတွက် စာရင်းကိုကစစ်ရန်၎င်း၊ ယခင်ထုတ်ပေးသောဝင်ငွေထဲမှ တစုံတရာမနှုတ်မိဘဲ ပျက်ကွက်ခဲ့သော်၎င်း၊ နှုတ်ထားရန်ငွေကို တိုးမြှင့်၍ဖြစ်စေ၊ လျှော့၍ဖြစ်စေ၍ အပိုဒ်အရ နှုတ်ယူနိုင်သည်။

(၂) ဤပုဒ်မပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်အညီ နှုတ်ယူထားသောငွေများကို အခွန်ထမ်း၏ဝင်ငွေကို ချင့်ချိန် တွက်ချက်ရန်အလို့ငှါ၊ အခွန်ထမ်း၏ရရှိသော ဝင်ငွေဟု ယူဆရမည်။

(၃) ဤပုဒ်မပါ ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်အညီ၊ နှုတ်ယူသောပုဂ္ဂိုလ်သည် နှုတ်ယူသမျှသော ငွေကိုအစိုးရ ထံပေးသွင်းရမည်။

ဤပုဒ်မအရနှုတ်ယူခြင်း၊ အခွန်ပေးသွင်းခြင်းမပြုသေးသောပုဂ္ဂိုလ်အား၊ အခြားဆိုက်ရောက်မည့်အပြစ် များကို မပပျောက်စေဘဲ၊ အခွန်တော်ဆောင်ရန် ပျက်ကွက်သော အခွန်ထမ်းဟူ၍ ယူဆရမည်။

သို့ရာတွင်အမြတ်တော်ခွန်ဝန်ထောက်သည်၊ ထိုသူအားတမင်သက်သက် အခွန်တော်ကိုနှုတ်ယူပေးသွင်း ခြင်းမပြုသည်ဟု မိမိသဘောတွင်ကြေပ်လျှင်၊ ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေပုဒ်မ ၃၁ ပုဒ်မခွဲ (၁) အရ၊ ဒဏ်ငွေပေးဆောင်စေရန် ညွှန်ကြားရမည်မဟုတ်။

ဝင်ငွေစာရင်းတင်ပြရန် ဆင့်ဆိုသောအထွေထွေအမိန့်ပေးနှိုးဆော်စာ။

၁၄။ ။ အမြတ်တော်ခွန်ဌာနခွဲ၊ ညွှန်ကြားရေးဝန်သည်၊ အမြတ်တော်ခွန်ထမ်းဆောင်ရန်ရှိသော ပုဂ္ဂိုလ်ဟူ သမျှအား၊ အထွေထွေအမိန့်ပေးနှိုးဆော်စာကို နှစ်စဉ်ထုတ်ပေးရမည်။ အဆိုပါအမိန့်ပေးနှိုးဆော်စာ၌၊ ဝင်ငွေစာရင်းများကို တင်သွင်းရန်ရက်ပေါင်း ၃၀ ထက်မလျော့သော အချိန်ကာလသတ်မှတ်ပေးထား မည်။

အမြတ်တော်ခွန်ထမ်းဆောင်ရမည်ဖြစ်သောသူသည်၊ သတ်မှတ်ထားသောပုံစံ၌၊ မိမိ၏ဝင်ငွေကို ရေးသားဖော် ပြပြီးသော်၊ (အမိန့်ပေးနှိုးဆော်စာ၌ အခြားအချက်များ ဖော် ပြရန်ရှိသေးလျှင်၊ ထိုအချက် များကိုရေးသားပြီးသော်) သတ်မှတ်ထားသည့်အတိုင်း၊ အဆိုပါဖော် ပြချက်များ မှန်ကန်ကြောင်းလက် မှတ်ရေးထိုးရမည်။ အဆိုပါ အမိန့်ပေးနှိုးဆော်စာကို၊ ဗမာနိုင်ငံတော်အစိုးရ အမိန့်တော်ပြန်တမ်း၌ ထည့် သွင်းကြေညာရမည်။ ၎င်းအမိန့်ပေးနှိုးဆော်စာ မိတ္တူများကို၊ အမြတ်တော်ခွန်ဌာနခွဲ ညွှန်ကြားရေးဝန်ရုံး ၌၎င်း၊ အမြတ်တော်ခွန် ဝန်ထောက်ရုံးများ၌၎င်း၊ အများပြည်သူနှင့် ပတ်သက်သောရုံးများ၌၎င်း၊ ရဲအဖွဲ့ဌာနများ၌၎င်း၊ ဗမာနိုင်ငံတော်အတွင်း၊ အခြားထင်ရှားသော နေရာအနှံ့အပြား၌၎င်း၊ အမြတ်တော်ခွန် ဌာနခွဲ ညွှန်ကြားရေးဝန်၏ ညွှန်ကြားချက်အတိုင်း ထုတ်ပြန်ကြေညာရမည်။

အခွန်တော်စည်းကြပ်အပ်သော ဝင်ငွေပေါ်၌ အခွန်စည်းကြပ်ခြင်း။

၁၅။ ။ ဖော် ပြခဲ့ပြီးသောအကြောင်း အခြေအနေတို့ကို ထောက်ထား၍၊ ၁၉၄၂ ခု၊ ဧပြီလ ၁ ရက်နေ့ဖြင့်စ သောနှစ်နှင့် ပတ်သက်၍ဖြစ်စေ၊ ထို့ပြင်နောင်လာမည့် နှစ်တိုင်းနှစ်တိုင်းနှင့် ပတ်သက်၍ဖြစ်စေ အမြတ် တော်ခွန်ကို ထိုနှစ်၌ကောက်ခံ၍၊ နောက်တွင်ပြဋ္ဌာန်းမည်ဖြစ်သော တိုက်ဆိုင်ညှိနှိုင်းပြင်ဆင်ခြင်း အားဖြင့်၊ ဤတချက်လွှတ် ဥပဒေ၏ပူးတွဲပါစာရင်းရှိနှုံးထားအတိုင်း၊ အခွန်ထမ်းတိုင်း၏ ဝင်ငွေပေါ်၌ အမြတ်တော်ခွန်စည်းကြပ်ရမည်။

အမှန်အကန်သိပြီးဖြစ်သော ဝင်ငွေနှင့်တိုက်ဆိုင်ညှိနှိုင်းပြင်ဆင်ခြင်း။

၁၆။ ။ ပုဒ်မ ၁၅ အရ၊ စည်းကြပ်အပ်သော အမြတ်တော်ခွန်အတွက်၊ ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေစ၍အတည် ဖြစ်ပြီးနောက်၊ မည်သည့်နှစ်အတွင်း၌မဆို၊ အမြတ်တော်ခွန်ဝန်ထောက်သည်၊ ယခင်နှစ်ကအခွန်ထမ်း၌ အမှန်အကန်ဖြစ်ထွန်း၍၊ သို့မဟုတ်ရရှိ၍၊ စည်းကြပ်အပ်သောဝင်ငွေကို၊ အခွန်ထမ်း၏ ဝင်ငွေစာရင်းမှ သော်၎င်း၊ နောက်ထပ်စုံစမ်းခြင်းဖြင့် ၎င်းသိရှိပြီးသောအခါ၊ အကယ်၍ထိုအခွန်ထမ်းအား၊ ယမန်နှစ်၌ အခွန်စည်းကြပ်ပြီးခဲ့သော်၊ ၎င်းနှစ်အတွက်ပေးထိုက်သောဝင်ငွေကို၊ ယင်းကဲ့သို့စစ်ဆေးသိရှိပြီးသော်၊ အမှန်အကန်ဝင်ငွေအတိုင်း၊ ထို့ပြင်ယမန်နှစ်၌တည်ရှိသောဥပဒေအရ တွက်စစ်ရမည်။ ထို့ပြင်ထိုသို့တွက် ချက်ချင်းချိန်ရရှိသော အခွန်ငွေနှင့်လွန်ခဲ့သောနှစ်အတွက် အခွန်ထမ်းကဖြစ်စေ၊ အခွန်ထမ်း၏ကိုယ်စား တဦးတယောက်ကဖြစ်စေ၊

ပေးသွင်းပြီးဖြစ်သော အမြတ်တော်ခွန်နှစ်ရပ်တို့၏ ခြားနားချက်ငွေကို၊ အခွန်ထမ်းက နောက်ထပ်ပေးသွင်းရန်လိုလျှင် ပေးသွင်းရမည်။ သို့မဟုတ် အခွန်ထမ်းသို့ ပြန်အမ်းလို လျှင် ပြန်အမ်းရမည်။

အခွန်စည်းကြပ်သောနည်း။

- ၁၇။ ။ (၁) ပုဒ်မ ၁၄ အရ အခွန်ထမ်းထံမှ ဝင်ငွေစာရင်းကို ရရှိသောအခါ၊ အမြတ်တော်ခွန်ဝန်ထောက် သည်၊ ထိုဝင်ငွေစာရင်းကို အခြေခံထား၍သော်၎င်း၊ သင့်လျော်မည်ထင်သောကြောင့် တောင်းဆိုအပ် သော သက်သေခံကို အခြေခံထား၍သော်၎င်း၊ စုံစမ်းချက်ကို အခြေခံထား၍သော်၎င်း၊ အမြတ်တော်ခွန် ကိုအမိန့်စာရေး၍ စည်းကြပ်ရမည်။
- (၂) ပုဒ်မ ၁၄ အရ တင်သွင်းရန်လိုအပ်သော ငွေစာရင်းများကို၊ ပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးတယောက်သည်၊ ကန့်သတ် ထားသော အချိန်ကာလအတွင်း၌ တင်သွင်းရန်ပျက်ကွက်ခဲ့သော်၊ အမြတ်တော်ခွန်ဝန်ထောက်သည်၊ မိမိ ၏သဘော၌ သင့်လျော်ဆုံးသော ဆုံးဖြတ်ချက်အတိုင်း၊ အမြတ်တော်ခွန်ကို စည်းကြပ်ရမည်။

ဝင်ငွေကိုထိမ်ဝှက်ခြင်းကြောင့် ပေးအပ်သောအပြစ်ဒဏ်။

- ၁၈။ ။ ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေအရ၊ အမှုစစ်ဆေးနေခိုက်၊ အခွန်ထမ်းတစ်ဦးသည်သူ၏ဝင်ငွေနှင့်ပတ်သက် ၍၊ အကြောင်းစုံမတင်ပြဘဲ၊ ထိမ်ဝှက်ထားသည်ဟူ၍၎င်း၊ ထိုဝင်ငွေနှင့်ပတ်သက်၍၊ မမှန်သော အကြောင်းများကို တမင်သက်သက် တင်ပြခြင်းအားဖြင့်၊ မှန်ကန်သောဝင်ငွေထက်လျော့ထားသည် ဟူ၍၎င်း၊ အမြတ်တော်ခွန်ဝန်ထောက်ကဖြစ်စေ၊ အမြတ်တော်ခွန်၊ ဒုတိယညွှန်ကြားရေးဝန်ကဖြစ်စေ၊ အမြတ်တော်ခွန်၊ ညွှန်ကြားရေးဝန်ကဖြစ်စေ၊ ကြေနပ်လျှင်အခွန်ထမ်းအား ထမ်းဆောင်အပ်သော အမြတ်တော်ခွန် အပြင်၊ အကယ်၍အခွန်ထမ်းတင်ပြသော ဝင်ငွေစာရင်းကို အမှန်ယူဆလက်ခံပါမူ၊ မပေးရဘဲ လွတ်ကင်းမည်ဖြစ်သောငွေထက် မပိုလွန်သောငွေကို၊ ဒဏ်ငွေအဖြစ်ဖြင့်ပေးဆောင်ရန် ညွှန်ကြားရမည်။
- သို့ရာတွင် အခွန်ထမ်း၏ ရှင်းလင်းချက်ကို မကြားနာဘဲသော်၎င်း၊ အခွန်ထမ်းအားရှင်းလင်းစေရန် လုံလောက်သော အခွင့်အရေးမပေးဘဲသော်၎င်း၊ အထက်ပါအတိုင်းအမိန့်ပေးရမည်မဟုတ်။

အမြတ်တော်ခွန်တောင်းဆိုသောအမိန့်စာ။

- ၁၉။ ။ ပုဒ်မ ၁၇ အရ၊ အမြတ်တော်ခွန်ဝန်ထောက်သည် အခွန်ထမ်းကပေးဆောင်အပ်သော အမြတ်တော် ခွန်ကို ဆုံးဖြတ်ပြီးသောအခါ၊ သို့မဟုတ် ပုဒ်မ ၁၈ အရ၊ ဒဏ်ငွေပေးဆောင်စေရန် အမိန့်ချပြီးသောအခါ ပေးရမည်ဖြစ်သောငွေကိုဖော် ပြ၍၊ ပြဋ္ဌာန်းထားသော ပုံစံနှင့်တကွ၊ အမြတ်တော်ခွန်တောင်းဆိုသော အမိန့်စာကိုအခွန်ထမ်းသို့ ပေးပို့ရမည်။
- အရောင်းအဝယ်ကုန်သွယ်မှု၊ သို့မဟုတ် အသက်မွေးဝမ်းကျောင်း ပညာဖြင့်ရင်းနှီးရသော အလုပ်များနှင့်ပတ်သက်၍ အမြတ်တော်ခွန်ထမ်းဆောင်ရန်တာဝန်။
- ၂၀။ ။ အရောင်းအဝယ်ကုန်သွယ်မှု၊ သို့မဟုတ် အသက်မွေးဝမ်းကျောင်းပညာဖြင့်ရင်းနှီးရသောအလုပ် များနှင့် ပတ်သက်၍၊ ထမ်းဆောင်အပ်သောအမြတ်တော်ခွန်ကို တောင်းဆိုသည့်အချိန်၌ ထိုအရောင်းအ ဝယ်ကုန်သွယ်မှု၊ သို့မဟုတ် အသက်မွေးဝမ်းကျောင်းပညာဖြင့် လုပ်ကိုင်မှုကို ပြုလုပ်နေသော ပုဂ္ဂိုလ်ထံမှ တောင်းယူရမည်။
- ကျမ်းသစ္စာကျိန်ဆို၍ သက်သေထွက်ချက်ယူခွင့်ရရန်အာဏာ။

၂၁။ ။ ၁၉၀၈ ခုနှစ်၊ တရားမကိုးမအရ တရားရုံးသို့ အမှုအစုံတခု စစ်ဆေးရာ၌ အပ်နှင်းထားသော အခွင့်အာဏာများနှင့်အလားတူ အောက်ပါကိစ္စများနှင့်ပတ်သက်၍၊ ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေအတွက်အမြတ်တော်ခွန်ဝန်ထောက်၊ ဒုတိယညွှန်ကြားရေးဝန်နှင့် ညွှန်ကြားရေးဝန်တို့၌ အခွင့်အာဏာများရှိသည်။ ကိစ္စ များကား-
(က) မည်သည့်ပုဂ္ဂိုလ်အားမဆို ရုံးသို့လာရောက်စေရန်နှင့် ကျမ်းကျိန်ဆိုစေ၍၊ သို့မဟုတ် မှန်ရာကိုသာ ထွက်ဆိုပါမည်ဟု ဝန်ခံစေ၍ စစ်ဆေးရန်။

(ခ) စာချုပ်စာတမ်းတင်ပြစေရန်။

(ဂ) သက်သေများကို စစ်ဆေးရန် ကိုယ်စားလှဲစေနိုင်ခွင့်၊ ထို့ပြင်အမြတ်တော်ခွန်ဝန်ထောက်၊ ဒုတိယ ညွှန်ကြားရေးဝန်၊ သို့မဟုတ် ညွှန်ကြားရေးဝန်ထံသို့ ရောက်ရှိလာသော မည်သည့်အမှုစစ်ဆေးခြင်းကိုမ ဆို၊ ရာဇသတ်ကိုးမပုဒ်မ ၁၉၆ အတွက်၊ ထို့ပြင်ပုဒ်မ ၁၉၃ နှင့် ၂၂၈ တို့အရ “တရားရုံးတော်၌စစ်ဆေး သောမှုအခင်း” ဟု ယူဆရမည်။

အခွန်စည်းကြပ်ခြင်းကို မကျေနပ်၍အယူခံနိုင်ခွင့်။

၂၂။ ။ (၁) ပုဒ်မ ၁၇ (၁) အရ၊ စည်းကြပ်အပ်သောအခွန်ကိုဖြစ်စေ၊ စည်းကြပ်နှုံးကိုဖြစ်စေ၊ မကျေနပ်၍ ကန့်ကွက်လျှင်၊ သို့မဟုတ် ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေအရ၊ အစည်းကြပ်ခံရခြင်းကိုငြင်းဆိုလျှင်၊ သို့မဟုတ် ပုဒ်မ ၁၈ အရ၊ အမြတ်တော်ခွန်ဝန်ထောက်က ထုတ်သော အမိန့်တစုံတရာကိုမကျေနပ်လျှင်၊ ထိုအခွန် စည်းကြပ်ခြင်း၊ သို့မဟုတ် အမိန့်ထုတ်ခြင်းနှင့်စပ်လျဉ်း၍ အခွန်ထမ်းသည် ဒုတိယညွှန်ကြားရေးဝန်ထံ သို့ အယူခံနိုင်သည်။ သို့ရာတွင် ပုဒ်မ ၁၇ ပုဒ်မခွဲ (၂) အရ၊ အခွန်စည်းကြပ်ခြင်းဖြစ်လျှင် အယူခံခွင့်မရှိ။

(၂) ကန့်ကွက်သော အခွန်စည်းကြပ်ခြင်းနှင့်စပ်လျဉ်း၍၊ သို့မဟုတ် အပြစ်ဒဏ်ငွေနှင့်စပ်လျဉ်း၍၊ အခွန် ထမ်းသည် အမြတ်တော်ခွန် တောင်းဆိုသော အမိန့်စာရပြီးနောက်၊ ရက် ၃၀ အတွင်း၌၊ အယူခံလွှာကို တင်ရမည်။

အယူခံကို ကြားနာခြင်း။

၂၃။ ။ (၁) ဒုတိယညွှန်ကြားရေးဝန်သည် အယူခံကိုကြားနာရန်၊ နေ့ရက်နှင့်နေရာကို ချိန်းရမည်။ ထို့ပြင် အခါအခွင့်သင့်သည့်အားလျော်ညီစွာ အမှုကိုရွှေ့ဆိုင်းနိုင်သည်။

(၂) အယူခံကို မဆုံးဖြတ်မှီ၊ အမြတ်တော်ခွန်ဒုတိယညွှန်ကြားရေးဝန်သည်၊ သင့်တော်သည်ထင်သလို၊ အမှုအကြောင်းနှင့်ပတ်သက်၍၊ နောက်ထပ်စုံစမ်းနိုင်သည်။ သို့မဟုတ် အမြတ်တော်ခွန်ဝန်ထောက်အား၊ နောက်ထပ်စုံစမ်းရန်ခိုင်းနိုင်သည်။

(၃) အယူခံမှုကိုဆုံးဖြတ်ရာတွင်၊ အမြတ်တော်ခွန်ဒုတိယညွှန်ကြားရေးဝန်သည်၊ အခွန်စည်းကြပ်ရန်အ မိန့်နှင့်ပတ်သက်၍-

(က) စည်းကြပ်ခြင်းကို အတည်ပြုနိုင်၊ လျှော့ပေါ့နိုင်၊ တိုးမြှင့်နိုင်၊ သို့မဟုတ် အပြီးသတ်ပယ်ဖျက်နိုင် သည်။ သို့မဟုတ်၊

(ခ) စည်းကြပ်ခြင်းကိုပယ်ဖျက်၍၊ အမြတ်တော်ခွန်ဝန်ထောက်အား၊ ၎င်းသင့်တော်သည်ထင်သည့် အတိုင်းဖြစ်စေ၊ သို့မဟုတ် ဒုတိယညွှန်ကြားရေးဝန်က အမိန့်ပေးညွှန်ကြားသည့်အတိုင်းဖြစ်စေ၊ အသစ် ထပ်မံ၍အခွန်စည်းကြပ်ခိုင်းနိုင်သည်။ ယင်းကဲ့သို့ညွှန်ကြားခိုင်းစေသည့်အတိုင်း အမြတ်တော်ခွန်ဝန် ထောက်က၊ အသစ်ထပ်မံ၍ အခွန်စည်းကြပ်ရမည်။ သို့မဟုတ် ပုဒ်မ ၁၈ အရ၊ ချမှတ်သောအမိန့်မျိုး၌၊

(ဂ) အမိန့်ကိုအတည်ပြုနိုင်၊ အပြီးသတ်ပယ်ဖျက်နိုင်၊ သို့မဟုတ် ပြင်ဆင်နိုင်သည်။ သို့ရာတွင်၊ တိုးမြှင့်
မည်ဖြစ်သောအခွန်ကို၊ မတိုးမြှင့်အပ်ကြောင်းအယူခံသူအား၊ ယုံလောက်သောအကြောင်းပြသက်သေပေး ရန်၊
သင့်တင့်သောအခွင့်အရေးမပေးဘဲလျက်၊ ဒုတိယညွှန်ကြားရေးဝန်သည်အခွန်ကို မတိုးမြှင့်နိုင်။

ဒုတိယညွှန်ကြားရေးဝန်၏အမိန့်ကို မကျေနပ်၍အယူခံတက်နိုင်ခွင့်။

၂၄။ ။ (၁) ပုဒ်မ ၁၈ အရ၊ ဒုတိယညွှန်ကြားရေးဝန်ကချမှတ်သော အမိန့်တစ်ခုတရားကိုဖြစ်စေ၊ သို့မဟုတ် ပုဒ်မ ၂၃ ပုဒ်မခွဲ (၃)
အရ၊ အခွန်တော်ကို တိုးမြှင့်ရန်ချမှတ်သော အမိန့်တစ်ခုတရားကိုဖြစ်စေ၊ ကန့်ကွက် သောအခွန်ထမ်းသည်၊ ထိုချမှတ်သော
အမိန့်ကိုရပြီးနောက်၊ ရက် ၃၀ အတွင်း၌၊ အမြတ်တော်ခွန်ညွှန် ကြားရေးဝန်ထံသို့အယူခံနိုင်သည်။

(၂) အယူခံမှုကို ဆုံးဖြတ်ရာတွင်၊ အယူခံသူအားကြားနာခွင့်ပေးပြီးနောက် အမြတ်တော်ခွန်ညွှန်ကြား ရေးဝန်သည်
မိမိသင့်လျော်မည်ထင်သော အမိန့်ကိုချနိုင်သည်။

ပြန်လည်စစ်ဆေးနိုင်သောအာဏာ။

၂၅။ ။ (၁) ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေအရ၊ လက်အောက်ခံအရာရှိများစစ်ဆေးပြီးသောအမှုများနှင့်ဆိုင်သော အမှုတွဲများကို
အမြတ်တော်ခွန်ညွှန်ကြားရေးဝန်က၊ မိမိသဘောအရ၊ တောင်းယူကြည့်ရှုနိုင်သည်။

(၂) အမှုတွဲကို ရရှိသောအခါအမြတ်တော်ခွန်ညွှန်ကြားရေးဝန်သည်၊ မိမိကိုယ်တိုင်စုံစမ်းနိုင်သည်။ သို့မဟုတ်
စုံစမ်းရန်ခိုင်းနိုင်သေးသည်။ ထို့ပြင် ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေ၏ ပြဋ္ဌာန်းချက်များအတိုင်းသင့် လျော်သည်ထင်သော
အမိန့်ကိုချနိုင်သည်။

သို့ရာတွင်၊ အယူခံသူ၏အမှုကို၊ မကြားနာဘဲ၊ သို့မဟုတ်၊ အယူခံသူအားကြားနာခွင့်မပေးဘဲ၊ ညွှန်ကြား ရေးဝန်သည်
အခွန်ထမ်းအားနစ်နာစေသော အမိန့်ကိုမချနိုင်။

အခန်း ၅။

အထူးအကြောင်းကိစ္စများတွင်၊ အမြတ်တော်ခွန်စည်းကြပ်ခြင်းတာဝန်။

အုပ်ထိမ်းသူ၊ ဂေါပကလူကြီးနှင့်ကိုယ်စားလှယ်များ။

၂၆။ ။ ဤပုဒ်မ၌၊ နောက်တွင် “အကျိုးခံစားသူ” ဟုခေါ်ဝေါ်သုံးစွဲမည်ဖြစ်သော အရွယ်မရောက်သေး သောသူဖြစ်စေ၊
ရူးသွပ်သောသူဖြစ်စေ၊ ဝမ်းတွင်းရူးဖြစ်စေ၊ ဗမာနိုင်ငံတော်အပ၌ နေထိုင်သူဖြစ်စေ၊ ဤသူတစ်ဦးဦးကို၊ အုပ်ထိမ်းရသော၊
အုပ်ထိမ်းသူ၊ သို့မဟုတ် ဂေါပကလူကြီး သို့မဟုတ် ကိုယ်စားလှယ် သည်၊ ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေအရ၊
စည်းကြပ်အပ်သောဝင်ငွေ၊ သို့မဟုတ် အမြတ်အစွန်းငွေကို၊ အကျိုးခံ စားသူ၏ ကိုယ်စားရရှိခဲ့သော်၊
ထိုအကျိုးခံစားသူသည်လူလားမြောက်သည်ဖြစ်သော်၊ စိတ်ကောင်းပက တိရှိသည်ဖြစ်သော်၊ အမြတ်အစွန်းငွေကို၊
တိုက်ရိုက်ရရှိ၍၊ အမြတ်တော်ခွန်စည်းကြပ်ခြင်းခံရဘိသကဲ့သို့၊ ထိုနည်းတူစွာ အကျိုးခံစားသူအား
အုပ်ထိမ်းရသောအုပ်ထိမ်းသူ၊ သို့မဟုတ် ဂေါပကလူကြီး၊ သို့မဟုတ် ကိုယ်စားလှယ်သည်၊
အမြတ်တော်ခွန်စည်းကြပ်ခြင်းခံရမည်။ ထို့ပြင်ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေ၌ပါရှိသော ပြဋ္ဌာန်းချက်များအားလုံးနှင့်
သက်ဆိုင်ရမည်။

ပစ္စည်းထိမ်းမှူး၊ အစိုးရဂေါပကလူကြီးစသည်တို့အကြောင်း။

၂၇။ ။ (၁) တစ်စုံတယောက်သောသူအတွက် အစိုးရတရားရုံးတော်က ခန့်ထားသော၊ သို့မဟုတ် အစိုးရ တရားရုံးတရုံး၏ အမိန့်အရခန့်ထားသော ပစ္စည်းထိမ်းမှူးကသော်၎င်း၊ အစိုးရဂေါပကလူကြီးကသော် ၎င်း၊ ပစ္စည်းထိမ်းမှူး၊ သို့မဟုတ် စီမံအုပ်ချုပ်သူက၎င်း (စီမံအုပ်ချုပ်သူဟုဆိုရာ၌၊ မည်သည့်အမည် ပညတ် နှင့်ဖြစ်စေ၊ တစ်စုံတယောက်သောသူအတွက်၊ ထိုသူ၏ပစ္စည်းကို စီမံအုပ်ချုပ်သော ပုဂ္ဂိုလ်တိုင်းကိုဆိုလို သည်။) စာချုပ်ဖြင့်၊ တရားဥပဒေအရ ခန့်အပ်ခြင်းခံရသောဂေါပကလူကြီး၊ သို့မဟုတ် လူကြီးများသော် ၎င်း၊ ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေအရ၊ စည်းကြပ်အပ်သောဝင်ငွေ၊ သို့မဟုတ် အမြတ်အစွန်းငွေကို၊ ရထိုက် ရခွင့်ရှိသော တစ်စုံတယောက်သောသူအား၊ ၎င်း၏ ဝင်ငွေ၊ သို့မဟုတ် အမြတ်အစွန်းငွေပေါ်တွင် အမြတ် တော်ခွန်စည်းကြပ်သကဲ့သို့၊ အဆိုပါပစ္စည်းထိမ်းမှူး၊ အစိုးရဂေါပကလူကြီး၊ ပစ္စည်းထိမ်းမှူး၊ သို့မဟုတ် စီမံ အုပ်ချုပ်သူ၊ ဂေါပကလူကြီး၊ သို့မဟုတ် လူကြီးများတို့အပေါ်တွင်၊ အမြတ်တော်ခွန်စည်းကြပ်ခြင်း ခံရမည်။ ထို့ပြင်ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေ၌ပါရှိသော ပြဋ္ဌာန်းချက်များအားလုံးနှင့်သက်ဆိုင်ရမည်။

(၂) ပုဒ်မခွဲ (၁) ၌ပါဝင်သည့် ပြဋ္ဌာန်းချက်များရှိသော်လည်း၊ ထိုပုဒ်မခွဲတွင်ဖော် ပြခဲ့သော တစ်စုံတယောက် သောသူကို၊ တိုက်ရိုက်အမြတ်တော်ခွန် စည်းကြပ်ခြင်း၊ တောင်းခြင်းများပြုနိုင်သည်။

ဗမာနိုင်ငံအပဋိပဒေပုဂ္ဂိုလ်များ။

၂၈။ ။ (၁) ဗမာနိုင်ငံတော်၏ အပဋိပဒေသော်လည်း၊ ဗမာနိုင်ငံတော်အတွင်းရှိရောင်းဝယ်ကုန်သွယ်မှု၊ သို့မဟုတ် ပစ္စည်းတခုနှင့်ပတ်သက်၍တိုက်ရိုက်သော်၎င်း၊ သွယ်ဝိုက်၍သော်၎င်း၊ တစ်စုံတယောက်သော ပုဂ္ဂိုလ်၌ဖြစ်ထွန်းပေါ်ပေါက်သောဝင်ငွေ၊ သို့မဟုတ် အမြတ်အစွန်းငွေကို ဗမာနိုင်ငံတော်တွင်းမှာဖြစ် ထွန်းပေါ်ပေါက်သောဝင်ငွေ၊ သို့မဟုတ် အမြတ်အစွန်းငွေဟု ယူဆလျက်၊ ထိုပုဂ္ဂိုလ်၏ ကိုယ်စားလှယ်နာ မည်ဖြင့်အမြတ်တော်ခွန်ကို စည်းကြပ်ရမည်။ ထိုကိုယ်စားလှယ်ကို၊ ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေအတွက် ၎င်းအမြတ်တော်ခွန်နှင့်ပတ်သက်၍ အခွန်ထမ်းဟုယူဆရမည်။

သို့ရာတွင်ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေ ပြဋ္ဌာန်းချက်များနှင့်လျော်ညီစွာ၊ ဗမာနိုင်ငံတော်အပဋိပဒေ ပုဂ္ဂိုလ်၏ ဗမာနိုင်ငံတော်အတွင်း၌ရှိသော၊ သို့မဟုတ် ဗမာနိုင်ငံတော်အတွင်းသို့ မည်သည့်အခါမဆို ရောက်လာသောပစ္စည်းများမှ အမြတ်တော်ခွန်ကျန်ငွေများကို တောင်းယူနိုင်သည်။

(၂) ဗမာနိုင်ငံတော်အပဋိပဒေထိုင်သော ပုဂ္ဂိုလ်တိုင်းသည်၊ ဗမာနိုင်ငံတော်အတွင်း၌နေထိုင်သောပုဂ္ဂိုလ် တိုင်းနှင့်ရောင်းဝယ်ကုန်သွယ်မှုပြု၏။ ယင်းကဲ့သို့ ရောင်းဝယ်ကုန်သွယ်မှုနှင့် ပတ်သက်၍တိုင်းနှင့်တိုင်း ရင်းနှီးစွာဆက်ဆံလျက်ရှိသည့်အပြင်၊ ဗမာနိုင်ငံတော်ရှိပုဂ္ဂိုလ်အား ထိုရောင်းဝယ်ကုန်သွယ်မှုအတွက် အမြတ်အစွန်းမရရှိစေရန်၊ သို့မဟုတ် သာမညအမြတ်အစွန်းထက်လျော့၍ရရှိစေရန်၊ တိုင်းနှင့်တိုင်းစီစဉ် ထားသည်ဟု အမြတ်တော်ဝန်ထောက်က ထင်မြင်ခဲ့သော်၊ အထက်ပါရောင်းဝယ်ကုန်သွယ်မှုမှရသောဝင် ငွေ၊ သို့မဟုတ် အမြတ်အစွန်းငွေကိုသော်၎င်း၊ ရသင့်သည်ဟုယူဆအပ်သောဝင်ငွေ၊ သို့မဟုတ် အမြတ် အစွန်းငွေကို၎င်း၊

ထိုဗမာနိုင်ငံတော်အတွင်း၌ နေသောပုဂ္ဂိုလ်အမည်နှင့်အမြတ်တော်ခွန်စည်းကြပ်ရမည့် အပြင်၊ ထိုပုဂ္ဂိုလ်အား ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေအတွက် ၎င်းအမြတ်တော်ခွန်နှင့် ပတ်သက်၍အခွန်ထမ်းဟု ယူဆရမည်။

ကိုယ်စားလှယ်ဖြစ်သူများအကြောင်း။

၂၉။ ။ တစုံတယောက်သောပုဂ္ဂိုလ်သည်၊ ဗမာနိုင်ငံတော်အပ၌နေသော ပုဂ္ဂိုလ်တယောက်၊ သို့မဟုတ် ၎င်း၏ကိုယ်စားလှယ်က၊ အလုပ်လုပ်ကိုင်စေသော၎င်း၊ သို့မဟုတ် အထက်ဖော်ပြပါပုဂ္ဂိုလ်တဦးဦးနှင့် အရောင်းအဝယ်ကုန်သွယ်မှုအားဖြင့် ဆက်သွယ်ခြင်းရှိသော၎င်း၊ သို့မဟုတ် ထိုသူ၏ထံမှတဆင့်အထက်ဖော်ပြပါပုဂ္ဂိုလ်သည် မည်သည့်ဝင်ငွေ၊ သို့မဟုတ် အမြတ်အစွန်းငွေများကို ရရှိသည်ဖြစ်လျှင်၊ အမြတ်တော်ခွန်ဝန်ထောက်က၊ ဗမာနိုင်ငံတော်အပ၌ နေသောပုဂ္ဂိုလ်၏ကိုယ်စားလှယ်အဖြစ်နှင့် ထားရှိယူဆ မည်ဟု ရည်ရွယ်ကြောင်းကို အမိန့်နိုးဆော်စာပေးခြင်းခံရသော်၊ ထိုပုဂ္ဂိုလ်ကို ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေအတွက်၎င်း၏ကိုယ်စားလှယ်ဖြစ်သည်ဟု ယူဆရမည်။

သို့ရာတွင် ထိုကဲ့သို့တာဝန်ရှိကြောင်း အမြတ်တော်ခွန်ဝန်ထောက်ထံလျှောက်လဲရန် အခွင့်အရေးမရဘဲ၊ မည်သည့်ပုဂ္ဂိုလ်အားမှ၊ ဗမာနိုင်ငံတော်အပ၌ နေသူ၏ကိုယ်စားလှယ်ဟု မယူဆရ။

အလုပ်အကိုင်ရပ်စဲလိုက်သောအစုစပ်အဖွဲ့၏တာဝန်။

၃၀။ ။ ရောင်းဝယ်ကုန်သွယ်မှုကိုဖြစ်စေ၊ အသက်မွေးဝမ်းကျောင်းပညာနှင့်ဖြစ်စေ လုပ်ကိုင်လျက်နေသောအစုစပ်တဖွဲ့သည်၊ အလုပ်ရပ်စဲလိုက်သော်၊ ထိုအစုစပ်အဖွဲ့၏ဝင်ငွေ၊ သို့မဟုတ် အမြတ်အစွန်းငွေ ပေါ်တွင် ပေးရမည်ဖြစ်သောအမြတ်တော်ခွန်ကို၊ ထိုရပ်စဲလိုက်သော အခါကာလက အစုစပ်ပါဝင်သောသူ တိုင်းသည်၊ စုပေါင်း၍ဖြစ်စေ၊ တဦးတယောက်စီဖြစ်စေထမ်းဆောင်ရန်တာဝန်ရှိရမည်။

အခန်း ၆။

အမြတ်တော်ခွန်နှင့်ဒဏ်ငွေတောင်းဆိုခြင်း။

တောင်းဆိုနည်း။

၃၁။ ။ (၁) အခွန်ထမ်းတဦးသည်၊ ပုဒ်မ ၁၉ အရထုတ်ဆင့်သောအခွန်တောင်းအမိန့်စာ၌ပါရှိသောရက် အပိုင်းအခြားအတွင်း၌၊ အမြတ်တော်ခွန်ကို ထမ်းဆောင်ဘဲပျက်ကွက်ခဲ့သော်၊ အမြတ်တော်ခွန်ဝန် ထောက်သည်၊ ကျန်ရှိသောအမြတ်တော်ခွန်အပြင်၊ ထိုအခွန်ထက်မများသောငွေကို အခွန်ထမ်းထံမှဒဏ် ငွေအဖြစ် ထမ်းဆောင်စေရန် မိမိ၏ယူဆချက်အတိုင်း ညွှန်ကြားနိုင်သည်။

(၂) အမြတ်တော်ခွန်ဝန်ထောက်သည်၊ အခွန်ထမ်းတဦးက ထမ်းဆောင်ရန်ကျန်နေသော အမြတ်တော် ခွန်ငွေကိုဖြစ်စေ၊ ဒဏ်ငွေကိုဖြစ်စေ ဖော်ပြ၍မိမိကိုယ်တိုင်လက်မှတ်ရေးထိုးထားသော လက်မှတ်စာစောင် ကိုခရိုင်ဝန်ထံသို့ ပေးပို့နိုင်သည်။ ခရိုင်ဝန်သည် ထိုလက်မှတ်စာစောင်ကို ရရှိသောအခါ၊ လက်မှတ်စာ စောင်၌ဖော်ပြပါရှိသည့် အမြတ်တော်ခွန်ငွေကျန်ကို၊ အခွန်ထမ်းထံမှ မြေခွန်တော်ထမ်းဆောင်ရန် ကျန်နေသောအခွန်ငွေကဲ့သို့ တောင်းဆိုရန်ဆောင်ရွက်ရမည်။

သို့ရာတွင် ဤကိစ္စနှင့်ပတ်သက်၍၊ ခရိုင်ဝန်၌ရှိသော အခြားအာဏာများကို မထိခိုက်စေလျက်၊ ၁၉၀၈ ခု၊
တရားမကျင့်ထုံးကိုးမအရ၊ တရားမရုံး၌ တရားရုံးမြီစားအပေါ်တွင် စီရင်ချက်အရ၊ ကြွေးဝရမ်းဘမ်း ခြင်း၊
ရုံးတော်ကရောင်းချခြင်းအာဏာများကို၊ အပ်နှင်းထားသည့်အလား၊ ခရိုင်ဝန်၌အခွန်ထမ်းထံမှရ ရန်ရှိသော
အဆိုပါအမြတ်တော်ခွန်ငွေကျန်ကို တောင်းဆိုရာ၌ အာဏာများရှိသည်။

(၃) ဗမာနိုင်ငံတော်၌၊ မြို့စည်ပင်ရေးအဖွဲ့(မြို့နီစီပါယ်)၊ သို့မဟုတ် ဒေသန္တရဆိုင်ရာ အဖွဲ့လက်ကျန်ခွန် တို့ကို
ဥပဒေအရတောင်းဆိုရာတွင် အသုံးပြုသောနည်းကို၊ အမြတ်တော်ခွန်လက်ကျန်ငွေတောင်းဆိုရာ ၌၊
မည်သည့်ဒေသ၌မဆို အသုံးပြုရမည်ဟု ညွှန်ကြားရေးဝန်က ညွှန်ကြားခဲ့သော်၊ အမြတ်တော်ခွန်ဝန် ထောက်သည်၊
ထိုနည်းအတိုင်း ရရှိအပ်သောငွေကို တောင်းဆိုရန်ဆောင်ရွက်နိုင်သည်။

(၄) ညွှန်ကြားရေးဝန်သည်၊ အထက်ပါဥပဒေအရ မြို့စည်ပင်ရေးအဖွဲ့၊ သို့မဟုတ် ဒေသန္တရဆိုင်ရာအဖွဲ့
၏လက်ကျန်ခွန်တို့ကို တောင်းခံနိုင်သည့် အာဏာနှင့်ဝတ္တရားများကို မည်သည့်အရာရှိက ပုဒ်မခွဲ (၃) အရ
အသုံးပြုနိုင်ကြောင်းညွှန်ကြားနိုင်သည်။

အခန်း ၇။

ပြန်အမ်းခြင်း။

ပြန်အမ်းနိုင်သောအထွေထွေအာဏာ။

၃၂။ (၁) အမြတ်တော်ခွန်မစည်းကြပ်သင့်ဘဲလျက်၊ ပုဂ္ဂိုလ်တစ်ဦးတယောက်ကသော်၎င်း၊ ၎င်း၏ကိုယ် စားလှယ်ကသော်၎င်း၊
အခွန်ပေးသွင်းရကြောင်းလျှောက်ထားချက်ကို၊ အမြတ်တော်ခွန်ဝန်ထောက်က သဘောကျကြေနပ်ခဲ့သော်၊
၎င်းလျှောက်ထားသူအား၊ ထိုကဲ့သို့ပေးသွင်းပြီးဖြစ်သောငွေ၊ သို့မဟုတ် ပို၍ ထမ်းဆောင်ခဲ့ရသောငွေကို ပြန်အမ်းရမည်။

(၂) ဒုတိယညွှန်ကြားရေးဝန်သည်၊ မိမိ၌ရှိသော အယူခံအာဏာကိုအသုံးပြု၍သော်၎င်း၊ သို့မဟုတ် ညွှန် ကြားရေးဝန်သည်၊
မိမိ၌ရှိသော အယူခံအာဏာကိုဖြစ်စေ၊ ပြန်လည်ကြည့်ရှုစစ်ဆေးနိုင်သော အာဏာကို ဖြစ်စေ၊ အသုံးပြု၍သော်၎င်း၊
အထက်နည်းအတိုင်းသဘောကျကြေနပ်ခဲ့လျှင်၊ မှား၍ပေးသောအခွန်ငွေ၊ သို့မဟုတ် ပို၍ပေးထားသော
အခွန်ငွေအတွက်၊ အမြတ်တော်ခွန်ဝန်ထောက်အား၊ အထက်နည်းအတိုင်း ပြန်၍အမ်းရန်ခိုင်းစေနိုင်သည်။

(၃) ဤပုဒ်မအရ တရားနည်းလမ်းမကျသော ကန့်ကွက်ချက်၊ သို့မဟုတ် အယူခံချက်တို့ကို တရားနည်း
လမ်းဝင်ဖြစ်အောင်မပြုနိုင်။ သို့မဟုတ် နောက်ဆုံးအပြီးသတ် ဆုံးဖြတ်ချက်ချပြီးသော အခွန်စည်းကြပ်မှု ကိုဖြစ်စေ၊
အခြားကိစ္စကိုဖြစ်စေ၊ ပြန်လည်ကြည့်ရှုစစ်ဆေးရန် အာဏာမလွှဲနိုင်။ သို့မဟုတ် အယူခံရန် ဖြစ်စေ၊
ပြန်လည်ကြည့်ရှုစစ်ဆေးရန်ဖြစ်စေ၊ အခွင့်အရေးရှိသေးသော အရာရှိတစ်ဦး၏ ဆုံးဖြတ်ချက် ကို၊ ထိုအရာရှိကပင်
ပြန်လည်၍ ကြည့်ရှုစစ်ဆေးခြင်းမပြုနိုင်။ သို့မဟုတ် ဤတချက်လွှတ်အမိန့် တနေရာရာ၌ သက်သာခွင့်တခုခု
သီးသန့်ပေးထားလျှင်၊ ထိုပေးထားသောသက်သာခွင့် ထက်ကျူးကျော် ပိုလွန်၍ ခွင့်မပေးနိုင်။

ထမ်းဆောင်ရန်ကျန်ရှိသေးသောအခွန်ကိုဲ့သဖြင့်၊ ပြန်အမ်းရန်ရှိသော ငွေကိုထေရမည့်အာဏာ။

၃၃။ ။ ပုဂ္ဂိုလ်တဦးတယောက်အား၊ ငွေပြန်အမ်းရန် အကြောင်းပေါ်ပေါက်လာလျှင်၊ ပြန်အမ်းခံရမည့် အခွန်ထမ်းက ထမ်းဆောင်ရန်ကျန်ရှိသေးသော အခွန်ကိုးသဖြင့်၊ အမြတ်တော်ခွန်ဝန်ထောက်၊ သို့မဟုတ် ဒုတိယညွှန်ကြားရေးဝန်၊ သို့မဟုတ် ညွှန်ကြားရေးဝန်သည် ပြန်အမ်းမည့်အစား၊ ပြန်အမ်းရန် ရှိသောငွေကို၊ သို့မဟုတ် ပြန်အမ်းရန်ရှိသော ငွေ၏တစိတ်တပိုင်းကို၊ အခွန်ထမ်းကထမ်းဆောင်ရန် ကျန်ရှိသေးသောငွေနှင့်ထေလိုက်နိုင်သည်။

အခန်း ၈။

အထွေထွေ။

သက်သာချမ်းသာခွင့်။

၃၄။ ။ ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေကိုလိုက်နာ၍၊ အခြားတစုံတယောက်သောသူ၏ ဝင်ငွေနှင့်ပတ်သက်၍၊ အခွန်ကိုနှုတ်ယူခြင်း၊ လက်ရှိထားခြင်း၊ သို့မဟုတ် ပေးသွင်းခြင်းပြုသော ပုဂ္ဂိုလ်တိုင်းသည်၊ ထိုကဲ့သို့နှုတ်ယူမှု၊ လက်ရှိထားမှု၊ သို့မဟုတ် ပေးသွင်းမှုကြောင့် ဤပုဒ်မအရ သက်သာချမ်းသာခွင့်ရမည်။

တရားမတရားရုံး၌ တရားစွဲရန်တားမြစ်ခြင်း။

၃၅။ ။ ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေအရ အခွန်စည်းကြပ်ခြင်းကို ပယ်ဖျက်ရန်၊ သို့မဟုတ် ပြောင်းလဲပြင်ဆင် ရန်၊ မည်သည့်တရားမ တရားရုံးမှာမှ တရားစွဲဆိုနိုင်မည်မဟုတ်၊ ထို့ပြင်ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေအရ၊ စိတ် စေတနာကောင်းနှင့်ဆောင်ရွက်မှု၊ သို့မဟုတ် စိတ်စေတနာ ကောင်းနှင့်ရည်ရွယ်၍ဆောင်ရွက်မှုကြောင့်၊ မည်သည့်အစိုးရအရာရှိကိုမျှ အမှုစွဲဆိုခြင်း၊ တရားစွဲဆိုခြင်း၊ သို့မဟုတ် အခြားနည်းနှင့်အမှုပြုလုပ်ခြင်း မရှိစေရ။

ပြည်သူ့ဝန်ထမ်းထံမှ သတင်းပေါက်ကြားခြင်း။

၃၆။ ။ (၁) ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေ၏ ပြဋ္ဌာန်းချက်များအရ၊ ဖော်ပြရာစာရင်းစာတမ်း၊ တင်ပြသောဝင်ငွေ စာရင်း၊ သို့မဟုတ် ငွေစာရင်း၊ သို့မဟုတ် စာချုပ်များ၌ဖြစ်စေ၊ သို့မဟုတ် ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေအရ၊ စစ်ဆေးသော မည်သည့်အမှုအခင်းတွင်မဆို၊ သက်သေထွက်ချက်၊ သို့မဟုတ် ကျမ်းကျိန်ဆိုထွက်ချက်၊ သို့မဟုတ် သက်သေခံချက်၌ဖြစ်စေ၊ သို့မဟုတ် ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေ၏ ကိစ္စအဝဝအတွက် ပြုပြင် ထားသော အမြတ်တော်ခွန် စည်းကြပ်ရန် စစ်ဆေးသော မည်သည့်အမှုအခင်း၌မဆို၊ သို့မဟုတ် အခွန်တော်တောင်းဆိုခြင်းကို ရယူရန်ကိစ္စနှင့် ပတ်သက်၍စစ်ဆေးသော မည်သည့်အမှုအခင်း၌မဆို ပါရှိသည့်စာတမ်း၌ဖြစ်စေ၊ ပါဝင်သောအကြောင်း အရာများကို လျှို့ဝှက်စွာထားရမည်။ ထို့ပြင် ဤတချက်လွှတ် ဥပဒေတွင်ပြဋ္ဌာန်းထားခြင်းမှတစ်ပါး၊ သက်သေခံဥပဒေတွင် မည်သို့ပင်ပါရှိစေကာမူ၊ မည်သည့်တရားရုံးကမှ ပြည်သူ့ဝန်ထမ်းတဦးအား၎င်းအထက်ဖော်ပြပါ ဝင်ငွေစာရင်း၊ ငွေစာရင်း စာချုပ်များ၊ သို့မဟုတ် စာတမ်းများ၊ သို့မဟုတ် စာတမ်း၏အ စိတ်အပိုင်းများကို၊ ရုံးတော်သို့ တင်ပြရန် ဖြစ်စေ၊ သို့မဟုတ် ၎င်းကိစ္စများနှင့်ပတ်သက်၍၊ ရုံးရှေ့တွင် သက်သေခံရန်ဖြစ်စေ၊ တောင်းဆို၊ ဆင့်ဆို ခွင့်မရှိ။

(၂) ပြည်သူ့ဝန်ထမ်းတဦးသည် ဆိုခဲ့ပြီးသော ဖော်ပြရာစာရင်း၊ စာတမ်း၊ ဝင်ငွေစာရင်း၊ ငွေစာရင်း၊ စာ ချုပ်များ၊ သက်သေထွက်ချက်၊ ကျမ်းကျိန်ဆိုထွက်ချက်၊ သက်သေခံချက်၊ သို့မဟုတ် စာတမ်းတို့၌ ပါဝင်

သောအကြောင်းအရာတခုခုကို၊ ပေါက်ကြားစေသော်၎င်းအားထောင်ဒဏ်ခြောက်လအထိ အပြစ်ပေးနိုင် သည့်အပြင်၊ ဒဏ်ငွေကိုလည်းဆောင်စေနိုင်သည်။

သို့ရာတွင်၊ ဤပုဒ်မ၌ပါရှိသော ပြဋ္ဌာန်းချက်များကား၊ အောက်ပါပေါက်ကြားခြင်းများနှင့်မသက်ဆိုင်-

- (က) ဆိုခဲ့ပြီးသော ဖော်ပြပါစာရင်း၊ စာတမ်း၊ ဝင်ငွေစာရင်း၊ ငွေစာရင်း၊ စာချုပ်များ၊ သက်သေခံချက်၊ ကျမ်းကျိန်ဆိုထွက်ချက်၊ သို့မဟုတ် သက်သေထွက်ဆိုချက်တို့နှင့် ပတ်သက်၍ ရာဇသတ်ကိုးစာအရ၊ တရားစွဲဆိုရန် လိုအပ်သည့်အခါဖြစ်စေ၊ သို့မဟုတ် ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေအရ တရားစွဲဆိုရန်လိုအပ် သည့်အခါဖြစ်စေ၊ သို့မဟုတ်
- (ခ) ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေကို လိုက်နာဆောင်ရွက်နေရသော ပုဂ္ဂိုလ်တဦးအား ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေ အလို့ငှါ၊ ဆိုခဲ့ပြီးသော အကြောင်းအရာများကိုသိရှိအပ်စေရသည့် အခါဖြစ်စေ၊ သို့မဟုတ်
- (ဂ) အမိန့်ပေးနှိုးဆော်စာ၊ သို့မဟုတ် အခွန်တော်ရယူရန် တောင်းဆိုသော အမိန့်စာတို့ကို ထုတ်ရန်အ တွက်ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေအရ ဆောင်ရွက်ရန်လိုအပ်သဖြင့် အကြောင်းအရာများကို ဖော်ပြသောအခါ ဖြစ်စေ၊ သို့မဟုတ်
- (ဃ) ပြည်သူ့ဝန်ထမ်းတဦးသည် တံဆိပ်တော်ခေါင်းဥပဒေအရ၊ မိမိ၏အခွင့်အာဏာကို တရားဥပဒေ နှင့်လျော်ညီစွာအသုံးပြု၍ တံဆိပ်တော်ခေါင်းလုံလောက်စွာ မပါရှိသောစာချုပ်များကို ဘမ်းဆီးသည့် အခါဖြစ်စေ၊ သို့ရာတွင် ညွှန်ကြားရေးဝန်၏ ကြိုတင်ပေးထားအပ်သော ခွင့်ပြုချက်မရရှိဘဲ၊ ဤပုဒ်မအရ တရားစွဲဆိုခြင်းမပြုရ။

နည်းဥပဒေလုပ်နိုင်သောအာဏာ။

၃၇။ ။ (၁) ဤတချက်လွှတ်ဥပဒေပါ ကိစ္စများကို ဆောင်ရွက်ရန် အလို့ငှါ၎င်း၊ မည်သည့်ဝင်ငွေအဆင့်အ တန်းကိုမဆို၊ စူးစမ်းစစ်ဆေးခြင်းနှင့်ဆုံးဖြတ်ခြင်းပြုရန် အလို့ငှါ၎င်း၊ အစိုးရသည်၊ နည်းဥပဒေများပြု လုပ်နိုင်သည်။

(၂) ဤပုဒ်မအရပြုလုပ်သော နည်းဥပဒေများကို၊ အစိုးရအမိန့်တော်ပြန်တမ်းတွင် ကြေညာရမည်။ ထိုသို့ကြေညာသည်နှင့်တပြိုင်နက်၊ ထိုနည်းဥပဒေများမှာ၊ တချက်လွှတ်ဥပဒေတွင် ထည့်သွင်းပြုလုပ် ထားသည့်အလားအာဏာရှိလိမ့်မည်။

ဗမာနိုင်ငံတော်အမြတ်တော်ခွန်ဥပဒေပြန်လည်ရုတ်သိမ်းခြင်း။

၃၈။ ။ ၁၉၄၂ ခုနှစ်၊ ဧပြီလတရက်နေ့မှစ၍၊ ဗမာနိုင်ငံတော်အမြတ်တော်ခွန်ဥပဒေ[၁၉၃၇ ခု၊ ဗမာနိုင်ငံ တော်အစိုးရ (တရားဥပဒေနည်းမှီးရေး) အမိန့်အရ၊ မိုးလျက်ပြုလုပ်ထားသည့် ၁၉၂၂ ခု၊ ဥပဒေ ၁၁ ဖြစ် သော ယခင် ၁၉၂၂ ခု၊ အိန္ဒိယနိုင်ငံတော်အမြတ်တော်ခွန်ဥပဒေ]ကို ပြန်လည်ရုတ်သိမ်းလိုက်သည်။

[ပူးတွဲဖော်ပြသော စာရင်း ၂] ၀၂ ပူးတွဲပါစာရင်း။ အခွန်တော်နှုန်းများ။